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مفاتيح الحيات

خدا محوري در خريد و فروش   
رس��ول خدا)ص( مي فرمايد: كسي كه 
در كار خريد و فروش است بايد از پنج  
خصلت دوري گزيند وگرنه داد و ستد 
نكند: ربا، س��وگند، كتمان عیب كالا، 
ستايش از كالا هنگام فروش و بد گويي 

از آن هنگام خريد.

العالم دوباره به عرب ست بازگشت
سرانجامپسازسهسال،پخشبرنامههايش�بكهخبريالعالمدرمدار
»عربست«بارديگرازسرگرفتهشد.اينشبكهخبريپيشتر
چندينبارتحتفش�ارلابيصهيونيس�تيوجريانهاي
وابس�تهبهغ�ربازچن�دماه�وارهحذفش�دهبود.
به گزارش »جوان« و به نقل از العالم، ش��بكه خبري العالم بار 
ديگر از طريق ماهواره »يوتل ست 25« در مدار »عرب ست« 
در دسترس مخاطبان قرار گرفت. حملات ضد شبكه هاي حامي 
مقاومت در منطقه با اوج گرفتن بیداري اسلامي شدت گرفته بود 
و جريان هاي صهیونیستي و غربي و همپیمانان منطقه اي آنها علاوه 
بر قطع شبكه العالم، همواره در حال ارسال انواع پارازيت روي فركانس هاي 
ش��بكه العالم بودند. اين حملات همچنان هم ادامه دارد. بر اين اساس، آنها براي 

جلوگیري از رسوايي خود در دنیا به دلیل سرپوش گذاشتن بر نقض فاحش حقوق بشر 
در بحرين و سكوت در برابر كشتار مردم سوريه به دست تكفیري ها و ممانعت از انتشار 
خبرها و واقعیت ها در اين كش��ورها و ديگر مناطق، راه هاي غیرقانوني و غیراخلاقي 
مختلفي را براي مقابله با شبكه العالم و چند شبكه حامي مقاومت در منطقه به كار 
گرفته اند كه ارسال امواج پارازيت يا حذف فركانس هاي شبكه از برخي ماهواره ها، از 
جمله اين اقدامات بوده است. سه سال قبل و پیش از آغاز بیداري اسلامي نیز شبكه 
العالم به درخواست شیخ نشین هاي مرتجع عرب و در اقدامي كاملًا غیرقانوني، از روي 
ماهواره هاي عرب ست و نايل ست حذف شد اما در حالي كه مخاطبان العالم از نقاط 
مختلف دنیا برنامه هاي اين شبكه را از راه هاي مختلف، از جمله پخش زنده اينترنتي، 
Live station، Daily motion، YouTube، شبكه هاي اجتماعي و غیره دنبال 

مي كردند، اين شبكه بار ديگر به مدار عرب ست بازگشته است.

محمد حسین جعفريان

فرهنگ نذر  و نذر فرهنگي  
چندي پیش شاعر خوب روز گار ما »علي رضا قزوه« گفت وگويي كرده و 
سخن از نذري دادن كتاب كرده بود. پیش تر نیز بسیاري ديگر از نخبگان 
حوزه فرهنگ و هنر از لزوم تغییر نگرش به اين حوزه هاي جذاب آيیني 
س��خن گفته بودند. اما لازم اس��ت روحانیت معظم براي در گرفتن اين 
حركت و نگاه نو به كمك اهل فرهنگ بیايند. همه ما در ماه هاي عزا داري 
يا به مناسبت هاي گوناگون گاه ش��اهد بوده ايم برايمان غذايي به عنوان 
نذري آورده اند. مواردي بوده كه در ي��ك روز چندين نوبت خود من در 
جايي كه س��اكنم برايم نذري رسیده يا در سطح شهر بس��یار ديده ام و 
ديده ايد كه در فصول خاص و مناسبت هاي ويژه، خیمه ها و مراكزي بر پا 
مي شوند. به رهگذران غذا، نوشیدني و... مي دهند و چه زيباست اين سنت 
حسنه. حالا تصور كنید در آپارتمان شما را زده اند و بعد همسايه  تان كتاب 
»حماسه حس��یني« ش��هید مطهري را به عنوان نذري تقديمتان كند، 
يا لوح فشرده فیلمي در اين باره را. در ماش��ینتان از خیاباني مي گذريد 
و خیمه افراش��ته اي كنار خیابان به عابران و ماش��ین هاي عبوري، لوح 
فشرده سرود هاي عاشورايي را به عنوان نذري هديه مي دهد. آيا نمي توان 
نذورات را كه هدف غايي آن زنده نگهداش��تن ياد واره كربلا و كربلايیان 
بوده است از چنین روش��ي نیز ادا كرد؟ آيا نمي توان اگر در دو مسجد به 
فاصله صد متر از هم به مناس��بت هاي آيیني  طي سال محافلي با شكوه 
بر گزار مي شود، مخاطبان پر شور را به يك مسجد آورد و هزينه هايي را كه 
بانیان براي آن يكي در نظر گرفته اند صرف انتشار كتابي يا انجام پژوهشي 

يا تولید مستندي در باب امام حسین)ع( نمود؟ 
به گمان اين قلم مي توان راهي جس��ت تا فرهنگ نذورات ضمن حفظ 
آيین هاي در خشان و تاريخي موجود، به گستره هاي تازه اي دست يابد. 
چه عالي است اگر باني اي پیدا شود براي بر پايي هیئتي مجازي در فضاي 
اينتر نتي به اين معنا كه اگر فردي قص��د صرف هزينه اي براي عزا داري 
ش��هداي كربلا را دارد، آن را به راه اندازي سامانه اي و سايتي اختصاص 
دهد كه طي تمام سال اشعار و مقالات عاشورايي را جمع آوري و منتشر 
كند. در آنجا بانكي از سروده هاي بر گزيده شاعران آيیني را فراهم آورد 
كه هر مداحي در هر هیئتي قادر باش��د بهترين نوحه ها را از آنجا تهیه 
كند. يا اگر جوانان نورس ما هر سؤالي پیرامون واقعه جانسوز كربلا دارند 
در اين سايت مطرح كرده و خبر گاني چند پاسخ ها را برايشان بنگارند. 
تاريخ عاشورا در آنجا مرور شود و اهداف حماسه حسیني تبیین گردد. آيا 
چنین هیئتي كه خدماتش نه تنها در محرم و صفر كه در تمام طول سال 
و نه تنها يك سال كه سالیان سال قابل ارائه است و مهم تر نه تنها در باب 
كربلا كه مي تواند در تمام اصول و فروع و مصايب تمامي ائمه اطهار براي 
مخاطبان مرجع باشد، چه كم از هیئت باشكوه سینه زني و عزاي حسیني 
در دهه اول ماه محرم دارد؟ البته فراموش نكنید كه اين مهم بايد در كنار 
هئیت منظم و معظم عزا داري باش��د و مكمل آنها تا جوان مخاطب اين 

محافل پس از دهه اول ماه عزا به حال خود رها نشود.

اخي�راًخب�ريازس�وييكياز

امير ابيلي
روزنامههادرموردجعلاعدادو  گزارش 2

ارقامف�روشفيلم»گذش�ته«
ساختهاصغرفرهاديمنتشرشدكهگرچهمعضليقديمي
درسينمايايراناس�ت،اماتابهحالبررسيدرستيدر
موردآنانجامنش�دهوهمچن�اندرحالوقوعاس�ت.
در همین زمینه روز پنج ش��نبه خبري در رسانه ها منتشر 
ش��د مبني بر اينكه رقم واقعي فروش فیلم »گذش��ته« در 
س��ینماهاي ايران حدود 500 میلیون توم��ان بوده و دفتر 
پخش به دروغ ف��روش آن را بیش از يك میلی��ارد عنوان 
كرده است. روزنامه وطن امروز در همین زمینه نوشته است: 

»آمارهاي دقیق نش��ان 
مي دهد كه ف��روش فیلم 
»گذشته« اصغر فرهادي 
حدود 500 میلیون تومان 
بوده و ارقام میلیاردي ارائه 
شده از سوي دفاتر پخش 
صحیح نیست. طبق آمار 
و محاس��به س��ینماهاي 
نمايش دهنده »گذشته« 
و با احتساب بلیت 6 هزار 
توماني، فروش اين فیلم از 
رقم قید شده فراتر نرفته 
اس��ت. . . . ضمن اينكه با 
آماده شدن نسخه دوبله، 

پخش كننده با توجه به ق��درت فراواني كه در حوزه پخش 
دارد براي اين فیلم دوباره س��رگروه گرفت و آمارسازي ها 
درباره فروش میلیاردي »گذشته« همچنان ادامه داشت تا 
اينكه به دلیل هجمه هاي ساير دفاتر پخش، اكران بلندمدت 
و خارج از قاع��ده و قانون فیلم كوتاه ش��د اما آمارس��ازي 
همچنان ادامه داش��ت و پ��س از مدت كوتاهي ب��ا اينكه 
همچنان فیلم توسط پخش كننده فرانسوي در سینماهاي 
اروپايي نمايش داده نش��ده اس��ت، DVD فیلم با دوبله و 
زيرنويس فارسي وارد بازار شد. با توجه به اطلاعات موجود 
و آماري كه از میزان استقبال مخاطبان موجود است، فیلم 
گذشته با اقبال مخاطبان مواجه نشده است و آمارهاي ارائه 

شده درباره فروش میلیاردي فیلم درست نیست.«
در اين گزارش همچنین در مورد استقبال از نسخه نمايش 
خانگي »گذشته« نیز آمده است كه »علاوه  بر عدم استقبال 
مخاطبان در سینماها، تعداد نسخه هاي فروش رفته از اين 
فیلم در حوزه ش��بكه نماي��ش خانگي نی��ز از میزان فروش 
فیلم هاي متوس��ط به پايین تجاوز نكرده اس��ت و حال اين 
س��ؤال پیش مي آيد فیلمي ك��ه در ش��بكه نمايش خانگي 
شكست خورده است، چطور حین اكران، تماشاگرانش بیش 
از 300 هزار نفر بوده اند؟!« اين البت��ه يك حربه قديمي در 
بین شبه روشنفكران ايراني ا س��ت براي فرار از واقعیت هاي 
س��ینماي ايران. براي وارونه نمايي برخ��ورد واقعي مردم با 
آثارش��ان و مخفي كردن عدم اس��تقبال مردم از فیلم هاي 
ساخته شده توسط آنها. دادن آمارهاي غلط در مورد فروش 
»گذشته« هم تنها يكي از دهها مورد آمارهاي غلطي  است 
كه س��الانه در س��ینماي ايران اعلام مي ش��ود. فیلمي كه 
راه نیفتادنش حتي به باش��گاه میلیاردي ه��ا- كه با اين رقم 
بلیت آن  هم افتخار بزرگي نیس��ت- مي توانست براي وجهه 
شبه روشنفكران ايراني بسیار گران تمام شود و ظاهراً با جعل 
آمار سعي كرده اند فیلم آخر كارگردان برنده اسكار سینماي 

ايران را هرطور شده حداقل به باشگاه میلیاردي ها بفرستند. با 
اين همه، اما مشكل اصلي اين است كه در ايران هیچ مرجعي 
براي اعلام رقم واقعي فروش فیلم ها وجود ندارد و مؤسسات 
پخش فیلم مي توانند هر رقمي را كه بخواهند به عنوان فروش 
فیلم اعلام كنند بي آنكه در س��ازمان سینمايي بخشي براي 

بررسي صحت و سقم اين آمار وجود داشته باشد. 
مسئله ديگر اين است كه به جز ارائه آمار غلط، سال هاست 
در سینماي ايران فروش فیلم در شهرستان ها براي محاسبه 
پرفروش ترين فیلم هاي سال اساساً به حساب نمي آيد. جز 
در جداول منتشرشده در رس��انه هاي مختلف با مراجعه به 
سايت هاي دولتي مانند س��ايت بنیاد فارابي نیز مي توانید 

ببینید كه رق��م فروش فیلم ها در شهرس��تان ها در تعیین 
فیلم هاي پرفروش سال به حس��اب نمي آيد و تنها فروش 

فیلم در شهر تهران معیار فیلم پرفروش است. 
اين بدان معناس��ت ك��ه غیرتهراني ه��ا علاوه ب��ر اينكه از 
داستان فیلم هاي سینماي ايران حذف شده اند، سال هاست 
توسط جريان روش��نفكر از آمار و ارقام س��ینما نیز حذف 
ش��ده اند، چراكه غالباً غیرتهراني ها از آثار شبه روشنفكري 
خیانت محور ونك به بالاي سینماي ايران استقبال نمي كنند 
و اگر س��ینما رفتن آنها در آمار نهايي فروش فیلم ها بیايد، 
قاعدتاً بس��یاري از فیلم هاي كارگردانان مشهور روشنفكر 

پايین تر از فیلم هاي جريان انقلاب قرار خواهد گرفت. 
به عنوان مثال در سال 90 با حذف آمار فروش شهرستان ها، 
»ورود آقايان ممنوع« رامبد جوان بالاتر از »اخراجي ها3« قرار 
گرفت و كلي در مورد آن س��روصدا شد كه بالاخره يك فیلم 
توانست اخراجي ها را پشت س��ر گذارد اما اگر در همان سال 
آمار فروش شهرستان »اخراجي ها3« در محاسبات مي آمد، 
اين فیلم با اختلاف ف��راوان در صدر پرفروش ترين فیلم هاي 
س��ال 90 قرار مي گرفت. يا در س��ال 91 با اعلام رقم فروش 
يك میلیارد و 267 میلیون فیلم »قلاده هاي طلا« پايین تر از 
فیلم هايي مثل »من مادر هستم« فريدون جیراني و »خوابم 
میاد« رضا عطاران قرار گرفت. در حالي كه رقم واقعي فروش 
»قلاده هاي طلا« بیش از 3/5 میلیارد تومان بود و با اين وجود 

دومین فیلم پرفروش سال به حساب مي آمد. 
با اين اوصاف به نظر مي رسد بايد از سوي سازمان سینمايي 
يك راه حل اساس��ي براي ارائه آمار درست فروش فیلم ها در 
نظر گرفته ش��ود و همچنین آمار فروش شهرستان ها نیز در 
تعیین فیلم هاي پرفروش سال محسوب گردد. وضعیت فعلي 
جدا از توهین به غیرتهراني ها به نوعي تحريف تاريخ سینماي 
ايران توسط شبه روش��نفكران نیز به حساب مي آيد و هرچه 

زودتر بايد مديران سیاسي راه حلي براي آن بینديشند. 

 تلاش زشت شبه روشنفكران 
براي جعل در آمار فروش فيلم ها

 اعتراض ها به آهنگ اوبامايي
تقدير از روحاني بالا گرفت  

مصطفيشاهكرمي
چندروزپيش»وبسايتحسنروحاني«موزيكويدئويي
باعنوان»بلهماميتوانيم«رارويخروجيخودشقرارداد.
ايندرحالياس�تكهتابهامروزچنيناقداميدركشورمان
رخندادهاست.انتش�ارايننماهنگدرفضايمجازيباعث
ش�دبس�ياريازنخبگانوهنرمندانب�اموضعگيريعليه
اينكار،اي�نتقليدغيرحرف�هايوناش�يانهراتقبيحكنند.
اين موزيك ويدئو، سخنان روحاني را كه در مراسم تنفیذ حكم رياست 
جمهوري اش ايراد شد به شكل ترانه سرايي اجرا مي كند. نكته جالب 
توجه در م��ورد اين موزيك ويدئ��و تقلید نعل به نع��ل آن از موزيك 
ويدئويي است كه سال 2008 میلادي و در جريان برگزاري انتخابات 
ايالات متحده براي اوباما ساخته شده است. طرح اين مدعا نه از جانب 
رسانه هاي داخلي بلكه توسط پايگاه خبري روزنامه امريكايي واشنگتن 
پست مطرح شده است. ذكر اين نكته بدان جهت است كه اين قلم و 
اقدام ديگر رسانه هاي منعكس كننده اين خبر، از جانب برخي مدعیان 

بي منطق به تضعیف دولت، تندروي و. . . متهم نشوند. 
پايگاه خبري روزنامه امريكايي واشنگتن در مورد ساخت اين موزيك 
ويدئو مي نويس��د: »موزيك ويدئويي كه به نام »بله ما مي توانیم« در 
سال 2008 هنگام كانديداتوري باراك اوباما، سخنراني هاي وي را به 
صورت ترانه درآورده بود به ياد داريد. به ياد داريد كه تصاوير بسته سیاه 
و سفید، گیتارنوازي، رفتارهايي بس��یار دوستانه و ترانه اي احساسي 
داش��ت و میلیون ها بار در يوتی��وب كلیك خورد. اكن��ون روحاني، 
رئیس جمهور ايران، كسي كه در آگوس��ت)خردادماه( سال جاري با 
يك برنامه معتدل و تا حدودي اصلاح طلبانه انتخاب شد، اكنون نسخه 
خودش از اين موزيك ويدئ��و را دارد. نام اين موزيك ويدئو »آرزوها« 
است و يك كپي از ويدئوي 2008 اوباما است. يك كپي از موسیقي آن 
و زبان ترانه آن را هم در خود دارد. غیر از بازيگران كه ايراني هستند 
و فارس��ي مي خوانند.« نكته حائز اهمیت درباره اين موزيك ويدئو، 
قرآن خواني امیر حسین مدرس است كه با همراهي آهنگ و موسیقي 
اجرا مي گردد. اين بدسلیقگي و بدعت در حالي است كه شأن و جايگاه 
قرآن بسیار بالاتر از آن است كه عده اي براي انتفاع يا تأمین و نیل به 

آرزوهايشان به خواندن قرآن همراه با گیتار و دف اقدام مي كنند. 
موضوع بعدي در رابطه با سفارش ساخت يا ايده تولید چنین ويدئو 
موزيكي است كه س��ازندگانش مدعي اند به توصیه يا اشاره كسي 
اقدام به ساخت آن نكرده اند! به نظر مي رس��د كه بازار كپي كاري 
و تقلید محض بر فضاي هنر در حال چنبره زدن اس��ت. چه اينكه 
براي تولید و خلق هر كاري فرد بايد متحمل س��ختي هاي زيادي 
شود؛ حال چه چیزي بهتر از اينكه كساني قبلًا زحمت ساخت آن 
را كشیده باشند و كس��اني كه مدعي خلاقیت و استعداد هستند، 
اقدام به كپي برداري از آن اثر مي كنند. آيا واقعاً در میان هنرمندان 
و اهالي موسیقي يك نفر پیدا نمي ش��ود كه بتواند چنین اثري را 
بسازد؟ آيا مجیز گويي براي رئیس جمهور نوعي از تفكر پوپولیستي 
انتلكتوئلي، اما با ظاهري آوانگارد محسوب نمي گردد؟! با اين  شبه 
اوصاف و با توجه به نداش��تن اراده تولید محت��وا در میان برخي از 
هنرمندان، باز هم اين افراد مي توانند خودشان را تافته جدا بافته 

بخوانند و در پاكدستي و راستگويي هماورد طلبي كنند؟!

    گزارش

رخنه سرما به سالن هاي سينما
كارشناسانوسينماداراندرگفتوگوبا»جوان«ازدلايلسردياينروزهايگيشهميگويند

بااينكهچندهفتهاي

سپيده   آماده
ازاك�رانفيلمهاي  گزارش يك

جدي�دب�رپ�رده
سينماهايتهرانوشهرستانهاگذشتهاست،
امامهمانهايجديدپردههمنتوانستندنقطه
پايانيبرروزهايس�ردپاييزيگيشهباشند.
به گزارش »جوان«، س��ناريوي ركود گیش��ه از 
روزهاي ابتداي فصل پايیز كلید خورد، زماني كه 
فیلم هاي اكران جديد نتوانس��تند خاطره فروش 
رويايي گزينه هاي اكران تابستان را تكرار كنند و 
گیشه، روزهاي سرد كما را تجربه كرد. اين روزها 
هم با اينكه حدود دو ماه از ابتداي پايیز مي گذرد 
و فیلم هاي جديد چون »اس��ترداد«، »آزاد راه«، 
»تنهاي تنهاي تنها«، » نازنین«، »آس��مان زرد 
كم عمق«، »ترن��ج« و »عملی��ات مهدكودك« 
مهمان گیشه شده اند، اما هنوز هم ماجراي ركود 
ادامه دارد. به همین بهانه پاي صحبت كارشناسان 
س��ینما و س��ینماداران كشور نشس��ته ايم تا در 

خصوص دلايل ركود گیشه پايیزي بپرسیم. 
جبار آذين، كارشناس و منتقد سینما در خصوص 

گیشه اين روزهاي سینما مي گويد: فروش فیلم ها 
رابطه مستقیم با اوضاع اجتماعي و شرايط فرهنگي و 
تبلیغات مناسب دارد و فصل پايیز به دلیل همزماني 
با بازگشايي مدارس و دانشگاه ها، قشري از مخاطبان 
سینما از س��الن ها دور مي مانند. از طرف ديگر در 
برخي مواقع جو عمومي جامعه به س��مت مسائل 
سیاسي و ورزشي يا مشكلات و دغدغه هاي اقتصادي 

جلب مي شود و از توجه به سینما باز مي ماند. 
وي ادامه مي دهد: درگی��ري و اختلاف طیف هاي 
مختلف سینمايي كه در جايگاه خاصي مانند خانه 
س��ینما، بنیاد فارابي، جش��نواره فیلم فجر، ساير 
جشنواره ها و مراكز سینمايي حضور دارند، از ديگر 
دلايلي است كه باعث مي شود امكان عرضه مناسب 
در س��ینماهاي ويژه وجود نداشته باشد. در چنین 
شرايطي فیلم ها به اجبار در سینماهاي محدود به 
اكران در مي آيند و ممكن است به دلیل دوري مسیر 
س��ینماها، دور از نظر مخاطبان قرار گیرند. آذين 
با اش��اره به خصوصیات يك فیل��م پرفروش تأكید 
مي كند: در هر حال فیلمي خوب با تبلیغات مناسب 
كه مورد حمايت مس��ئولان فرهنگي قرار بگیرد، با 

استقبال هم روبه رو مي شود. 
مخاطبايرانيبافيلمتاريخيوفانتزي

ارتباطبرقرارنميكند
آذين با اش��اره به فیلم هاي فاخري كه با هزينه هاي 
میلیاردي تولید مي ش��وند اما فروشش��ان حتي به 
يك میلیارد هم نمي رسد، اظهار مي كند: فاخر بودن 
تعاريفي دارد كه بايد در اين آثار وجود داشته باشند، 
اما متأسفانه در سال هاي گذشته رفاقت هاي گروهي 
و جناحي باعث شد كه برخي از فیلم ها اين امكان را 
پیدا  كنند كه با بودجه آثار فاخر ساخته شوند اما به 
دلايل متعدي چون سوژه تكراري، پرداخت ضعیف 
و فقر اطلاعاتي س��ازندگان در نهايت به رغم صرف 
هزينه هاي كلان به ذائقه مخاطب خوش نمي آيد. وي 
مي افزايد: به عنوان مثال »استرداد« فیلمي سیاسي 
و تاريخي است كه نه معیاري هاي آثار فاخر را دارد، 
نه به تاريخ وفادار است و نه توجه مخاطبان را جلب 
كرده است. گیشه فیلم هاي تاريخي به اصطلاح فاخر 
به نسبت فیلم هاي اجتماعي سال هاي اخیر نشان داد 
كه مخاطب ايراني بیشتر ترجیح مي دهد گوشه هايي 
از زدگي اجتماعي خودش را بر پرده سینما ببینند 

و فیلم ه��اي فانت��زي و تاريخي و تخیل��ي، جايگاه 
خاصي در نظر مخاطبان ايراني ندارد. اين كارشناس 
سینمايي در خصوص فروش پايین فیلم هاي خوبي 
مانند »تنهاي تنهاي تنها« و »ترنج« كه اين روزها 
بر پرده قرار دارند، مي گويد: برخي دس��ت ها پشت 
پرده هستند كه نمي خواهند فیلم هايي با موضوعات 
ارزشي و خاص جلوه گري كنند و اين اتفاق را ما در 

خصوص »تنهاي تنهاي تنها« و »ترنج« ديديم. 
حاشيه،گيشهفيلمراتضمينميكند

منوچهر اكبرلو ديگر كارش��ناس س��ینما هم در 
گفت وگو با »جوان« در خصوص گیشه سرد اين 
روزهاي سینما مي گويد: يكي از دلايلي كه باعث 
فروش خوب يك فیلم مي شود، جايزه گرفتن يا 
ايجاد حاشیه براي آن است و طبیعتاً باعث افزايش 
فروش آن مي شود كه الزاماً به معني كیفیت بالاي 
فیلم نیس��ت. كارگردان مطرح، هنرپیش��ه هاي 
محبوب، تنوع فیلم هاي همزمان، شرايط عمومي 
جامعه هم از ديگر عواملي است كه گیشه اي داغ را 

براي يك فیلم سینمايي رقم مي زند. 
وي ادامه مي دهد: البته به نظر من نوع اطلاع رساني 

و تبلیغات و زمینه چیني ب��راي ايجاد عطش ديدن 
فیلم يكي از مهم تري��ن عوامل اس��ت. همین الان 
فیلم هايي روي پرده هس��تند كه با وجود گذش��ت 
چند هفته از آغاز اكران، كسي از حضورشان بر پرده 
خبر ندارد مگر اينكه كسي از جلوي سالن سینماي 
نمايش دهنده شان رد ش��ود. دلیلش هم اين است 
كه يا تهیه كننده كار دولتي اس��ت و میزان فروش 
اهمیتي برايش ندارد يا فیلم تهیه كننده خصوصي 
دارد كه شیوه تبلیغات سینمايي را نمي داند و هنوز 
مانند روش هاي قديم��ي تبلیغ مي كنند و در تصور 
خود با حضور هنرپیشه اي مشهور مي توانند تماشاگر 
را به سینما بكش��انند اما بي توجهي به عوامل ديگر 
باعث عدم استقبال مي ش��ود. اكبرلو مي افزايد: در 
حال حاضر تن��وع كم فیلم هاي روي پ��رده يكي از 
عواملي است كه به خوبي تأثیر منفي خود را نشان 
مي دهد. يكي ديگر از عوامل فروش پايین، همزماني 
اكران چند فیلم با حضور يكسري از بازيگران است. 
به عنوان مثال حضور بازيگراني مانند هانیه توسلي 
يا فرهاد اصلاني در چند فیلم همزمان باعث مي شود 
كه نیاز مخاطب به تنوع برآورده نش��ده و به عبارت 
ديگر چنین تصور مي كند كه با دي��دن يكي از اين 
فیلم ها، همه آنها را ديده است. به گفته اين كارشناس 
سینمايي، در نهايت اگر فضاي عمومي جامعه مساعد 
باش��د، حرف نهايي را فیلم خوب خواهد زد. تجربه 
نشان داده است كه حتي در بس��یاري از زمان هاي 
دوره كم رونقي سینما، فیلمي كه با سلیقه تماشاگر 
همسو باشد، مخاطب خود را به سینما خواهد كشاند 

و عوامل ديگر تأثیر كمتري دارند. 
وضعيتگيشهازانتظارمابهتراست

سعیدي پور، مدير سینما آزادي هم در گفت وگو با 
»جوان« در خصوص گیشه پايیز سینما مي گويد: 
فیلم هاي اكران شش ماهه دوم همه ساله فیلم هايي 
هستند كه از نظر گیشه رتبه پايین تري به نسبت 
فیلم هاي نیمه اول سال دارند و به همین دلیل هم 
فروش فیلم ها در پايیز و زمس��تان به نسبت بهار و 
تابستان كاهش پیدا مي كند، اما خوشبختانه فروش 
فیلم هاي پايیز سینما آزادي از انتظار ما بیشتر بوده 
است و ما از فروش فیلم ها راضي هستیم. وي ادامه 
مي دهد: به طور كل��ي فروش فیلم ه��ا در پايیز به 
نسبت نیمه اول سال كاهش پیدا كرده است اما ما 
انتظار كاهش بیش از اين را داشتیم. وي در خصوص 
راهكاري براي داشتن گیشه اي پربار در تمام فصول 
س��ال مي افزايد: امیدوارم كه پس از جشنواره فجر 
امس��ال، دوس��تان ش��وراي صنفي نمايش برنامه 
مناس��بي را براي زمان بندي اكران فیلم ها در نظر 
بگیرند تا ان شاء لله در س��ال آينده در تمام فصول 
گیشه گرمي داشته باشیم. از اظهارات كارشناسان 
و س��ینماداران مي تواند اينگونه نتیجه گرفت كه 
زمان بندي مناس��ب مي تواند نقطه پاياني باشد بر 
سناريوي سردي گیشه س��ینماها در فصول سرد 
سال و در اين میان شوراي صنفي نمايش مي تواند 
با برنامه ريزي مدون، گزينه هاي جنجالي و گیشه 
پسندي را براي اكران روزهاي سرد سال نگه دارد تا 
به واسطه چنین فیلم هايي، گردونه سینما در نیمه 

دوم سال هم به سرعت نیمه اول بچرخد.

بیشتر از 2 هزار نفر در فرودگاه منتظر رسیدن هواپیمايي بودند كه اعضاي تیم 
بازيكنان سابق میلان را به ايران مي آورد. مردم با مشاهده بازيكنان سابق میلان 
سر از پا نمي شناختند. هیجان به نقطه اوج خود رسیده بود. بازيكنان سابق میلان 
كه بازي هاي خارجي زيادي در سابقه ورزشي شان به ثبت رسیده از ديدن اين 
شور و اش��تیاق در میان مردم ايران تعجب كردند، زيرا به نظر آنها هم يك بازي 
خداحافظي با بازيكنان بازنشسته فوتبال شايد خاطره انگیز باشد اما تا اين حد 
هیجان انگیز نیست. پس چه كسي اين شور و اشتیاق را به مردم تزريق كرده بود 
كه اين گونه از خود بي خود شدند؟ عامل تزريق آدرنالین در خون مردمي كه خود 
را براي ديدن مالديني و گتوزو به زحمت انداخته بودند و تا سر حد مرگ براي 
ديدن بازيكنان میلان تلاش مي كردند، كس��ي نبود جز صدا و سیماي دوست 
داشتني كه به خوبي به مزيت پولسازي فوتبال پي برده و سعي دارد سلیقه مردم 

را به سمت دوست داشتن اين بازي گروهي سوق دهد. 
صدا و س��یما نگاه ويژه اي به فوتبال دارد. چه فوتبال باش��گاهي ايران و چه 
باشگاه هاي اروپا، چه بازي هاي تیم ملي ايران و چه بازي هاي بین المللي میان 
دو تیم خارجي. شبكه سوم سیما همیشه بهانه اي براي پخش مستقیم فوتبال 
دارد. لیگ انگلستان، لیگ آلمان، لیگ ايتالیا، بازي هاي جام باشگاه هاي اروپا، 
جام ملت هاي اروپا و صد البته جام جهاني فوتبال ك��ه جايگاه خود را دارد. 
شبكه هاي ديگر سیما نیز براي عقب نیفتادن از جو فوتبال هر كدام بخشي از 
برنامه هاي هفتگي خود را به اين ورزش اختصاص مي دهند از برنامه قديمي 

بهرام شفیع در شبكه اول گرفته تا برنامه ورزش از نگاه دو در شبكه دو، لیست 
بلند بالاي برنامه هاي ورزشي ش��بكه سه و در آخر ش��بكه ورزش كه هنوز 
نتوانسته جاي شبكه سه را براي فوتبال دوستان پر كند و حالا حالاها بايد زير 

سايه شبكه سه درس ياد بگیرد. 
فوتبال براي تلويزيون بیننده مي آورد، بیننده باعث جذب آگهي مي شود، آگهي با 
خود پول مي آورد و پول نمي گذارد كه سازمان عريض و طويلي به نام صدا و سیما 
ورشكسته شود. صدا و سیما به همین دلیل ساده نمي گذارد كه از علاقه مردم به 
تیم هاي اروپايي كم شود، دعواي میان طرفداران من يونايتد و لیورپول يا چلسي و 
آرسنال، كل كل دائم بارسلونايي ها و مادريدي ها كه تلويزيون از چند روز قبل ال 
كلاسیكو را در بوق و كرنا به اطلاعشان مي رساند. احتمالاً چند نفري كه طرفدار 
كالچیو لیگ هستند، همه چشمش��ان به تلويزيون است كه چه وقت مي خواهد 
فوتبال مورد علاقه شان را پخش كند. تلويزيون هم به خوبي با آگهي هاي حماسي 
به گونه اي بازي لیگ برتر انگلس��تان را در نگاه مردم مهم جلوه مي دهد كه انگار 
باخت توپچي هاي لندن از قرمز پوش��ان منچس��تر پايه گذار جنگ سوم جهاني 
خواهد بود و به هی��چ وجه نبايد اين لحظات تاريخي را ازدس��ت بدهند. غافل از 
اينكه به تبعات اجتماعي برجس��ته كردن فوتبال فكر كرده باشیم. ما ناخواسته 
مردم را هیجاني و سطحي بار مي آوريم كه از باخت تیم محبومان اشك بريزيم و 
با شنیدن خبر وداع بازيكن مورد علاقه مان سكته كنیم و بمیريم. سبك زندگي 
فوتبال زده اين است. بازگرديم به فرودگاه، زماني كه مردم براي ديدن مالديني 
داشتند دنده هاي خودش��ان و پائولو را با هم خرد مي كردند. چهره هاي بهت زده 
پیر مردهاي ايتالیايي كه نمي توانستند اين استقبال خارق العاده را براي خودشان 
هضم كنند. اما اين تنها ابتداي كار بود. در مسیر فرودگاه تا هتل، از هتل تا ورزشگاه 
و ديدار هايي كه بعد از آن رخ داد و چندين میلیون ايراني كه تا نیمه هاي شب بیدار 
نشستند كه شايد مالديني به برنامه 90 بیايد. اينها همه دستپخت هاي سیستم 
فرهنگ ساز صدا و سیما با طعم پول است. تلويزيون به ما گفت كه بازي میلان-

پرسپولیس مهم است، همان طور كه همه بازي هاي فوتبال مهم است، به همین 
دلیل ما بايد پاي تلويزيون باشیم، بايد بنشینیم زل بزنیم كه كي قرار است فوتبال 
شروع شود و صدا و سیما با آگهي هايي كه جذب كرده ما را سرگرم كند. ما براي 
گل هاي فوتبال هورا بكشیم و تلويزيون از شمارش اسكناس هاي به دست آورده از 

فروش آگهي لبخند رضايت بزند. ما هنوز هم راحت جو گیر مي شويم.
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تلويزيون! چرا به ما جَو ميدي؟!
محمد صادق عابديني

  ديدگاه


